



 **Institut du Monde Arabe**  
 1, rue des Fossés Saint-Bernard  
 75005 Paris  
 Tél : 01.40.51.38.38

 Institut du Monde Arabe  
 63  
  67  
  86  
  87

**epicentre**  
 ÉPIDÉMIOLOGIE • EPIDEMIOLOGY

Epicentre, 8 rue Saint Sabin, 75011 Paris, France  
 Tél : 01 40 21 55 55 - Fax : 01 40 21 55 00 - [epimail@epicentre.msf.org](mailto:epimail@epicentre.msf.org)  
[www.epicentre.msf.org](http://www.epicentre.msf.org)

We are pleased to invite you to the 2015 Scientific Day organised by Epicentre and Médecins Sans Frontières. This event will take place on **Thursday, 4 June**, from 8.45 a.m. to 5.30 p.m. at "l'Institut du Monde Arabe" 1, rue des Fossés Saint-Bernard, 75005 Paris (Bus : 63, 67, 86, 87).

Please confirm your attendance at [js-epicentre@epicentre.msf.org](mailto:js-epicentre@epicentre.msf.org). If you have any questions, feel free to contact us by email or visit our website: [www.epicentre.msf.org](http://www.epicentre.msf.org). We look forward to seeing you there.

Nous avons le plaisir de vous inviter à la Journée Scientifique 2015 organisée par Epicentre et Médecins Sans Frontières. Celle-ci aura lieu le **jeudi 4 juin** de 8h45 à 17h30 à "l'Institut du Monde Arabe" 1, rue des Fossés Saint-Bernard, 75005 Paris (Bus : 63, 67, 86, 87). Nous vous remercions de bien vouloir confirmer votre participation à : [js-epicentre@epicentre.msf.org](mailto:js-epicentre@epicentre.msf.org).

Pour tout renseignement, n'hésitez pas à nous contacter par e-mail ou à visiter notre site : [www.epicentre.msf.org](http://www.epicentre.msf.org). Nous comptons sur votre présence parmi nous.

Journée Scientifique  
 Scientific Day

2015

**epicentre**  
 ÉPIDÉMIOLOGIE • EPIDEMIOLOGY



**8.45 – Welcome and coffee****9.15 – General introduction – Emmanuel Baron****9.25 – Session 1 : Tuberculosis**

Chairman: Sara Eyangoh, Institut Pasteur, Cameroon

- Prevalence of non-tuberculosis mycobacteria in patients with clinical suspicion of tuberculosis in Cambodia. (Maryline Bonnet)
- Innovative randomization in the endTB Trial: evaluating multiple regimens for MDR-TB treatment. (Elisabeth Baudin)
- Feasibility and performance of hospital-based screening of household child contacts of newly diagnosed adult tuberculosis patients in Mbarara, Uganda. (Julius Kiwanuka)

**10.25 – Session 2: Malaria**

Chairman: Ali Djibo, Hôpital National, Niger

- Efficacy and safety of inhaled nitric oxide as adjunctive treatment for cerebral malaria in children, Mbarara, Uganda. (Juliet Mwanga-Amumpaire)
- Taking stock of seasonal malaria chemo-prophylaxis in the Sahel. (Francesco Grandesso)

**11.05 – Coffee break****11.30 – Session 2: cont'd**

- Efficacy of three simple malaria treatment combinations in children in Niger. (Ousmane Guindo)
- Efficacy and pharmacokinetics of artemether-lumefantrine in children with severe acute malnutrition, Mali and Niger. (Lise Denoeud)

**12.10 – Session 3: General**

Chairman: Sani Sayadi, BEFEN, Niger

- Review and open questions in nutritional program coverage evaluations. (Sheila Isanaka)
- Developing a clinical score for the diagnosis of Buruli ulcer in Cameroon. (Yolanda Müller)
- Late breaker

**13.10 – 14.10 – Lunch on site****14.10 – Poster sessions****14.55 – Session 4: Ebola**

Chairman: Micaela Serafini, MSF-Switzerland

- Operation of health structures and mortality during the Ebola epidemic in Freetown and Monrovia. (Etienne Gignoux)
- Survival trends of Ebola patients admitted to MSF Ebola management centres. (Sophie Masson)
- Clinical description of Ebola cases in N'Zérékoré, Guinea. (Romain Palich)
- Follow-up of Ebola survivors. (Amanda Tiffany)

**16.15 – Round table: Role of Research and Development in responding to epidemics**

Chairman: Thomas Nierle, MSF-Switzerland

- Effect of Artesunate/Amodiaquine on mortality in patients with confirmed Ebola virus disease, Lofa, Liberia. (Iza Ciglenecki)
- Evaluating an experimental Ebola vaccine in Guinea. (Aboubacar Soumah)

External participants:

- Graeme Bilbe – DNDi, Geneva
- Marc Lipsitch – Harvard School of Public Health, Boston
- Martin Friede – WHO, Geneva

**17.30 – Farewell drinks on site, on 9<sup>th</sup> floor Terrace - Institut du Monde Arabe****8h45 – Accueil et café****9h15 – Introduction générale – Emmanuel Baron****9h25 – Session 1 : Tuberculose**

Modérateur : Sara Eyangoh, Institut Pasteur, Cameroun

- Prévalence des mycobactéries atypiques chez des patients avec suspicion clinique de tuberculose au Cambodge. (Maryline Bonnet)
- Randomisation innovante pour l'essai endTB : évaluation de différentes combinaisons pour le traitement de la tuberculose multirésistante. (Elisabeth Baudin)
- Faisabilité et performance du dépistage des enfants contact d'adultes diagnostiqués avec une tuberculose à l'hôpital de Mbarara, Ouganda. (Julius Kiwanuka)

**10h25 – Session 2 : Malaria**

Modérateur : Ali Djibo, Hôpital National, Niger

- Efficacité et innocuité de l'inhalation d'oxyde nitrique comme traitement adjuvant du paludisme cérébral chez les enfants, Mbarara, Ouganda. (Juliet Mwanga-Amumpaire)
- Point sur la chimio-prophylaxie antipaludéenne intermittente dans le Sahel. (Francesco Grandesso)

**11h05 – Pause café****11h30 – Session 2 : suite**

- Efficacité de trois combinaisons thérapeutiques pour le traitement du paludisme non compliqué chez les enfants au Niger. (Ousmane Guindo)
- Efficacité et pharmacocinétique de l'artémether-luméfanantrine chez l'enfant présentant une malnutrition aiguë sévère, Mali et Niger. (Lise Denoeud)

**12h10 – Session 3 : Générale**

Modérateur : Sani Sayadi, BEFEN, Niger

- Revue et questions ouvertes sur l'évaluation de la couverture des programmes nutritionnels. (Sheila Isanaka)
- Développement d'un score clinique pour le diagnostic de l'ulcère de Buruli au Cameroun. (Yolanda Müller)
- Late breaker

**13h10 – 14h10 – Buffet sur place****14h10 – Session posters****14h55 – Session 4 : Ebola**

Modérateur : Micaela Serafini, MSF-Suisse

- Fonctionnement des structures de santé et mortalité au cours de l'épidémie Ebola à Freetown et Monrovia. (Etienne Gignoux)
- Survie des patients Ebola admis dans les centres de prise en charge MSF. (Sophie Masson)
- Description clinique des patients Ebola à N'Zérékoré, Guinée. (Romain Palich)
- Suivi des personnes ayant survécu à une fièvre Ebola. (Amanda Tiffany)

**16h15 – Table ronde : Rôle de la Recherche et Développement dans la réponse aux épidémies**

Modérateur : Thomas Nierle, MSF-Suisse

- Effet de l'Artesunate/Amodiaquine sur la mortalité des patients avec une fièvre Ebola confirmée, Lofa, Libéria. (Iza Ciglenecki)
- Evaluation d'un vaccin expérimental contre le virus Ebola en Guinée. (Aboubacar Soumah)

Participants externes :

- Graeme Bilbe – DNDi, Genève
- Marc Lipsitch – Harvard School of Public Health, Boston
- Martin Friede – OMS, Genève

**17h30 – Pot de clôture sur place, 9<sup>ème</sup> étage, Terrasse- Institut du Monde Arabe**